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Christianshavneren
bydelsavis

e-mail: christianshavneren@beboerhus.dk
www.christianshavneren.dk

Avisen   omdeles til alle 
brevsprækker på Christi-
anshavn, incl. Holmen og 
Christiania. Den kan også 
hentes i Beboerhuset og på 
Biblioteket.

Redaktionen består af 
aktivister og har ingen fast 
træffetid.
Kontakt os og vi kommer 
tilbage for aftale af møde 
o.a.

Tlf. 3257 8890
Konto 1199 0001393758
CVR nr. 53 39 99 59
email:
christianshavneren
@beboerhus.dk

Avisens formål er at 
oplyse og skabe debat om 
hvad der foregår i bydelen. 
Udgives af avisgruppen,
grundlagt i 1983.
Indlæg og annoncer kan læg-
ges i avisens postkasse i
Beboerhuset, 
Dronningensgade 34, 
1420 Kbh. K
Eller naturligvis sendes 
elektronisk, se til højre her-
for.

Tryk Trykkompagniet
oplag 7.500

Anvar Tollan 
Poul Cohrt 
Ole Ullby
Marie Markus  
Jane Lytthans 
Jette Nielsen
Rigmor Winthrop
Sidsel Winthrop
Caroline Borg

Redaktion af dette 
nummer:

(ansv.)

Avisjjii
im

2014

Læserbreve og -fotos
Vi modtager meget gerne uopfordrede læserindlæg, disse 

må dog max. være på 1.500 anslag, inklusive mellemrum. Er de 
længere risikerer man at redaktionen redigerer. 
     Vi beder indtrængende skribenterne om at skrive i helt 
almindelig, fortløbende brødtekst, altså kun tvungent linieskift 
ved nyt afsnit. Er indlæggene lay-outet i en eller anden grad, 
kan det give store problemer, da vi har nogle spalterammer 
som skal overholdes.

Læserbreve må ikke indeholde personlige angreb på navn-
givne medborgeres private forhold, men gerne politisk debat, 
meningsudvekslinger, oplysninger om forhold der forekommer 
en urimelige osv, osv.

jpeg og ikke under 1 megabyte.
Tusind tak, redaktionen

Miljøbilen
kommer den 16. decemberi på Torvet kl.19 til 
20. Altid den 3. mandag i måneden.

Christianshavns Seniorklub  
Oplevelser for 60+  

Flere informationer her: 
www.christianshavns-seniorklub.dk> 
Kontakt: > 
kontakt@christianshavns-seniorklub.dk  
Jan Nyegaard, tlf.: 51 70 89 59 > 
Kirsten Mortensen, tlf.: 24 22 87 42 >

Christianshavnerens 
Huskat husker at

ønske  en Glædelig , 
fredelig jul til alle!

Min elskede datter

Født den 28. december 1997 
er død den 2. november 2013

Bisættelsen har fundet sted

Luna Maarup Andersen

Mama
 Ü« ¸¿® ;¾²»¬ ª±®» ¸¶»®¬»®

BIENS  Jule - Banko
Mandag den 2. December 2013,

kl. 19:00 i CIK, 
Bådsmandsstræde 20, 1. sal.

DØRENE ÅBNES KL. 17:45.

 Vi spiller 
”10 ordinære spil”

 ” Julekurv - spil”
” Stand - up spil” 
Lotteri sælges.

 

Kaffe, øl, vand, vin -  kan købes. 

Søs vil igen i år smøre   
” sandwich”  til pausen.

Kom og støt ”BIEN” 
samt vind gode præmier…

Biens bestyrelse.

Produktionsplan 2014
Deadline 
annoncer Omdeles

Deadline 
stof Udgave

 1 Februar 23. januar 25. januar 30. jan. -  1.feb.
 2 Marts 20. februar 22. februar 27. feb. -  1.mar.
 3 April  20. marts 22. marts 27. mar.- 30.mar.
 4 Maj  24. april 26. april   1. maj -  3. maj
 5 Juni  22. maj 24. maj 30. maj -  1. juni
 6 September 21. august 23. august 28. aug.- 30. aug.
 7 Oktober 25. sept. 27. sept.   2. okt. -  4. okt.
 8 November 23. oktober 25. oktober 30. okt. -  1. nov.
 9 December 20. november 22. november 27. nov- - 30. nov.

Tak til Christianhavnerne på Valgdagen
Vi samlede ind til SOS Børnebyerne ved Christianhavns Skole på valgdagen 
mellem kl. 1800 og 2000.
   Når man går til valg, har det prioritet og skal egentlig ikke forstyrres, derfor 
er det også lidt af en balancegang at samle ind ved valgstederne, kun at oplyse 
de interesserede i hvad indsamlingen har til formål og ikke at forstyrre dem, der 
ikke er interesserede.
 
Kr. 1.000 sender to forældreløse børn i Kenya, som har 2.600.000 forældreløse 
børn, i skole for et år.

I var mange venlige og interesserede i køen i regnvejret på vej ind til skolen, og 
vi vil gerne sige Jer alle mange tak for Jeres bidrag, vi samlede kr. 969 ind – så 
Christianshavn sendte på godt 2 timer tirsdag aften to børn i Kenya i skole i det 
kommende år.

Tak for det, med venlig hilsen

Tina & Lars B. Christensen

samt andre endnu ikke ”indspiste”  beboere på øen - 
og ikke mindst diverse nyhedsformidlere, som f. ex. 
kioskejere og -bestyrere - skal vi hermed på forespørgsel 
pointere, at Christianshavneren bestemt ikke udebliver 
hver anden dag, men udebliver ca. 29 dage hver måned, 
fordi den er en månedsavis - af enkelte taknemlige 
modtagere kaldet ”VERDENSPRESSEN”/red.

Verdenspressen kommer
én gang om måneden

Vi har dette smukke, hvide 
sjal hængende på redaktionen 
og ved ikke hvem det tilhører. 
Sjalet har et kendetegn som 
ejeren vil kende til. Kontakt 
redaktionen på 27398552

Fremlysning

mailto:christianshavneren@beboerhus.dk
http://www.christianshavneren.dk
mailto:@beboerhus.dk
http://www.christianshavns-seniorklub.dk>
mailto:kontakt@christianshavns-seniorklub.dk
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foto: Susanne Mertz
..jo mor, men jeg har altså en 
anden reception jeg skal til!

Vi siger så mange tusind gange tak...

Længe, længe er der blevet talt om, hvor lav en valgdelta-
gelse hele Danmark havde oplevet ved det sidste valg i 2009. 
Især blandt de unge etnisk danske, men endnu værre blandt 

viklet ind i det ene forsøg efter det andet på at kaste lassoen 
om vores halse, så vi overgav os til stemmeboksen.

Tirsdagen 19. november morgen var en kølig god morgen, 
hvor vi, som skulle være valgtilforordnede vandrede mod 
gymnastiksalen på Christianshavns Skole. Vi skulle denne 
gang prøve noget nyt. Vi skulle digitaliseres, således at vi, i 
stedet for at bladre i de tykke valgbøger fyldt med navne og 
tal, kunne nøjes med at scanne valgkortet og derefter læse 
alle oplysningerne på computerskærmen. Vi skulle blot bede 

-
cere personen, hvorefter vi kunne trykke ok og gå videre til 
den næste i køen.

Det store valg

fra 34 og ned til 1 stemme.
   Nu skal vi bare se, hvad vi får ud af det gode stemmetal, 
dvs. om vi får et godt, ansvarsfuldt politikerhold i Borger-
repræsentationen, som har lyst til at samarbejde med os 
borgere om at udvikle byen på den bedste måde for os alle.

Jane Lytthans

   Systemet virkede fantastisk, og derfor var de køer, som 
opstod ikke ved bordene, men mod stemmeboksene.
Og heldigvis var der køer det meste af dagen – for der kom 
rigtig mange for at stemme. Det var en fornøjelse at opleve, 
at der var så stor en ivrighed blandt christianshavnerne for 
at stemme. Og dejligt at se de mange nye førstegangsvælgere, 
som kom både alene eller med deres forældre. Men der var 

sig med rollatoren ned til valgstedet.

Disse mange, mange mennesker, som kom til stemmelokalet 
i løbet af dagen, gav Christianshavn en stemmeprocent på 
69,7 % - og det var den højeste stemmeprocent i København.
   Vi har fået den gode tradition i stemmelokalet på Chris-
tianshavn, at vi rejser os op og synger fødselsdagssang, hvis 
vi får et ”fødselsdagsbarn” ved vores valgbord. Det måtte vi 
gøre en hel del gange på valgdagen. Og vi kunne vel også 
have rejst os og råbt nogle høje hurraråb for den gode stem-
medeltagelse – måske bliver det også en tradition?!

Til Regionsvalget                     Til Kommunevalget
A         1547                                     1519
B           663                                       624
C           222                                       243
F           486                                       542
I            233                                       202
O           254                                       248
R             25                                         24
V           536                                       532
Ø         1483                                     1586
Å           264                                       274
Blanke 154                                         77

Christianshavnerne er de bedste til at 
stemme i hele København, også om de 
så skal kravle til valgstedet, 
procenten var 69,7 denne gang.
   Men så kunne de også risikere at få 
en fødselsdagssang.

Det var også interessant at se, hvordan stemmerne fordelte 
sig:

foto: Susanne Mertz

Så kom det omsider, det store valg!! 

Tak til alle jer, der kom til vores  
reception den 15. november. I gjorde 
dagen så dejligt festlig. 

bogen “Amager set fra Oven” fra 
Ørestads avis, lokalbrygget rom fra  
Njalsgade, en kasse juleøl fra en af 
avisens grundlæggere, Asbjørn, for 
det savnede han tit, at nogen kom 
med dengang de startede med at lave 
Christianshavneren i 1983, nu skal 
vi bestemt ikke klage over tørst...
eller sødt til ganen. 
  Bryggebladet, vores 20årige-
lillesøster på Islands Brygge, ønsk-
ede os, som storesøsteravis, tillykke 

- og så har vi fået kuglepenne med 
vores eget navn på, dejligt for vi 
mangler altid kuglepenne...

Mange af avisens tidligere aktivister kom og lykønskede. 
Her th. Kitty Bendixsen, som var med til at grundlægge 
avisen og stadig giver en hånd med af og til. Er hun 
mon ved at fortælle om hvordan det var den gang i 1983.

foto: Susanne Mertz

foto: Lars Greir, Ørestad Avis

Her ses en forsamling af gamle og nyere aktivister. Lyset i salen er rædselsfuldt at fotografere i, men Lars Greir fra Ørestad Avis 
gjorde forsøget alligevel

...og rigtig meget for en 
buket roser fra en æres-
gæst, en læser!
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debat & læs

Svar fra Københavns Museum om modelbyen.....
I nr. 8 af Christianshav-
neren påpeger E. Pedersen, 
at den model af København 
i ca. 1530, der er placeret på 
Københavns Museums forp-
lads, efterhånden er i dårlig 
forfatning. Københavns Mu-
seum kunne ikke være mere 
enig. Modelbyen trænger til 
en grundig renovering.

Modellen er udført af Steen 
Andersen, der var præst 
på Vesterbro, i samarbejde 
med keramikeren Jørgen 
Balsløv. Den blev erhvervet 
af Københavns Kommune 
i 1945, og i en årrække 
turnerede den rundt til ud-

stillinger i både Danmark 
og Sverige, og var også i et 
par sæsoner opstillet i Tivoli. 

Da Københavns Museum i 

til museets nuværende plac-
ering på Vesterbrogade, var 
der enighed om at model-

længerevarende placering 
på museets forplads. Først 
måtte der dog fjernes et 
beskyttelsesrum anlagt un-

modelbyen sin funktion som 
en tilbagevendende del af 
museets formidling i som-
mermånederne.

Efter en større renovering af 
modelbyen fra slutningen af 
1980’erne og frem blev det 
for nogle år siden besluttet 
også at lade de brændte 
lertøjshuse stå ude i vinter-
halvåret, for dermed at lade 
endnu flere besøgende få 
glæde af modellen. 
   Vejr, vind og frost har 

af husene, og tiden er derfor 
-

byen på magasin med det 
håb at kunne påbegynde 
restaurering af den. Museet 
forventer at dette bliver 
en ressourcekrævende og 
langvarig proces. Og hvis det 

viser sig muligt vil museet 
meget gerne udføre dette 
arbejde i samarbejde med 
de københavnere, der måtte 
have lyst til at være med på 
sådan en opgave.

I 2014 vil Københavns Muse-
ums forplads blive anvendt 
til et haveanlæg som en del 
af museets bidrag til Sharing 
Copenhagen, Københavns 
markering af sin status som 
Grøn Hovedstad i Europa. 

Forhåbentlig vil denne aktiv-
itet også blive en attraktion 
for de, der færdes på den del 
af Vesterbrogade, og endnu 

en grund til at besøge Køben-
havns Museum.

Med venlig hilsen

Søren Bak-Jensen
Antikvarisk leder
Københavns Museum

Lidt Om Christianias Grønne Bybiotop

Støjværn til Christianshavn
Fra en læser på Islands Brygge har vi modtaget følgende:

Var lige ude at gå en tur på 
volden fra Langebrogade 
og over til Torvegade. Det 
er en hyggelig tur, men 
enormt præget af støj fra alle 
bilerne. Lagde også mærke 
til, at man faktisk kan høre 

Amager Boulevard i store 
områder af Chr.havns Vold-
gade/Langebrogade mv., fak-
tisk alt “syd” for Torvegade.
Kommunen kunne da for ret 
få penge sætte støjskærme 
op langs Amager Boulevard 

EU svækker økologien
Af Lave K. Broch, kandidat til EU-parlamentet for 
Folkebevægelsen mod EU og aktiv i Folkebevægelsen 
mod EU’s komite på Christianshavn og i Indre By. 

EU lægger op til at, det-
danske økologi-mærke skal 
erstattes med et EU-mærke. 
Det vil være en katastrofe 
for dansk økologi. Det dan-
ske økologi-mærke er en 
stor succes og tilliden til det 
danske mærke er rekordhøj. 
Det er der også en god grund 
til - for det er den danske 
stat, der garanterer, at de 
Ø-mærkede produkter er 
økologiske. Sådan er det 
ikke i alle EU-lande. Nogle 
steder er det producenterne 
selv eller private firmaer, 
som kontrollerer ægtheden. 
EU har også tidligere svæk-

ket kravene til økologiske 
produkter. Allerede i 2006 
tillod EU det kræftfrem-
kaldende nitrit i økologiske 
kødprodukter. I år har EU 
tilladt at fremstille økologisk 
vin med sulfitter, der kan 
fremkalde overfølsomhed 
hos nogle forbrugere f.eks. 
hævelser i huden. Det er på 
tide, at vi får EU ud af dansk 
økologi. I Folkebevægelsen 
mod EU har vi derfor taget 
initiativ til en Facebook-side 
til forsvar for det danske 
økologi-mærke. Se mere 
på: www.facebook.com/bev-
arokologien

En by for alle
Mia Nyegaard, politisk ordfører i Københavns Borgerrepræsentation (RV)  

Partierne bliver valgt på 
forskellige programmer. 
De enkelt medlemmer af 
Borgerrepræsentationen 
er heldigvis uanset parti 
forskellige, men de har alle 
en fælles forpligtelse. Der 

er ingen af dem, der kun er 
repræsentanter for de unge, 
de gamle, Østerbro, butik-
sejerne eller skolelærerne i 
kommunen. De er alle sam-
men forpligtede til at arbejde 
for en bedre og samlet by 
for alle.

Det fordrer respekt for for-
skellighed. Og Københavns 
motto kunne sagtens være: 
Frihed – frisind – forskel-
lighed. Frihed for borgerne 
for latterlige indgreb og 
sendrægtigt bureaukrati. 
Frisind for også alt det, som 

(i glas) således at Volden 
og Christianshavn blev lidt 
fredeligere? 
                                Vh Olav 
                      Islands Brygge

I Amagerbladet fra 15/10 er 
-

huset, Anna Mee Allerslev, 
ude med snøren efter en 
kommunal overtagelse 
af voldanlægget omkring 
Christiania (CA). Borgmes-
teren siger, at hun har været 
på rundtur i Fristaden og 
har snakket med Fonden.
   Men det virker som om, 
hun ikke har været i kontakt 
med de rigtige folk, for har 
hun da ikke fået øje på de 
mange superinteressante 
byøkologiske projekter, som 
Christiania igennem årene 

har sat gang i, netop om-
kring voldanlægget, og det 
med respekt for det histor-
iske voldanlæg.

Christianias superprofes-
sionelle Byggekontor, Chris-
tianias superprofessionelle 
Gartnergruppe, Foreningen 
til bevarelse af Christianias 
frie Natur og Christianias 
Områdemøder har igennem 
en årrække arbejdet med 
økologi og miljøet i hele 
Christiania, og i henhold 
til Miljøstyrelsens anvis-
ninger med fex.: biologisk 

spildevandsrensning via 
rodzonenetværk (i alt 22 
langs søen), multtoiletter, 
en professionel Plejeplan for 
biodiversiteten, optælling af 
biologiske arter, kompostan-
læg, et omfattende stensæt-
ningsanlæg for at styrke 
søbredden, der gør at Chris-
tianiasiden er langt bedre 
beskyttet end Kommunens, 
naturstier og naturtrapper, 
økoarkitektoniske næsten 
0- energi husbyggerier med 
grønne tage og tilkoblet CAs 
Nabovarmesystem (husene 
fungerer også som natur-

viceværter), solcelleanlæg 
og byvindmølle, regnvand-
sopsamling mv. For slet ikke 
at nævne CAs forbilledlige 
Genbrugsstation med kildes-
ortering, grønt tag og samar-
bejde med lokalbefolkningen, 
og så lige Christiania cyklen, 
som går sin verdensgang!

Det er miljøprojekter helt 
i top, også i internationalt 
perspektiv, derfor har talrige 
miljødelegationer besøgt CAs 
byøkologiske eksperiment, 
og Cas dygtige miljøfolk 
inviteres rundt omkring i 

verden for at bidrage med 
deres viden.
Nu vi er i gang, vil jeg også 
lige nævne Cas forbilledlige 
Nabovarmesystem, som hele 
tiden udvides  med satel-
litanlæg. CA er i fuld gang 
med at reducere sit CO2 
forbrug, og der kommer også 
solceller på de historiske 
bygninger.

Så  Christianias Kultur-
forening vil meget gerne 
invitere Beskæftigelses- og 
Integrations borgmesteren 
ud til en udvidet miljørund-

tur guided af Christianias 
miljøeksperter, som vil give 
mere indgående informa-
tion omkring de nævnte 
miljøtiltag. Og Miljø- og 
teknik borgmesteren invit-
eres ligeså, begge kan glæde 
sig til en instruktiv oplevelse.

Hanne Leni Andersen
Udviklingssociolog

Agendaforeningen Sundby 
og Netværket for Bevarelsen 

af Christiania som Grøn 
Bybiotop

ikke alle er enige om, men 
som kan give mangfoldighed. 
Og forskellighed, fordi vi jo 
ikke er ens. 

Det kunne passende være 
en opgave fra den mind-
ste børneinstitution til den 
største skole eller det største 
plejehjem. Giv både dem, der 
er de steder som ”kunder” og 
dem, der har deres arbejde 
dér, frihed, vis frisind og 
beskyt forskelligheden. Det 
er også den, du selv kan have 
glæde af, for du er jo ikke 
som de andre. Vel?

http://www.facebook.com/bev
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Afsked med skoleinspektøren
De lidt skæve børn har altid betydet noget for mig

Tekst og foto: Bo

Til april 2014 er det 25 år 
siden at Birgit Hansen blev 
inspektør på Christianshav-
ns Skole. Før den tid havde 
hun arbejdet som lærer i 
Ballerup og som viceins-
pektør i Greve. 1. december 
stopper Birgit Hansen som 
skoleleder, men forlader ikke 
Christianshavn, for her har 
hun boet siden 1970.

Tilbage i 1989 da Birgit 
Hansen startede som skolein-
spektør, var der omkring 230 
elever på Christianshavns 
Skole, 40 % af dem boede på 
Christianshavn. I dag rum-
mer skolen 740 elever og op 
mod 100 % bor på Christian-
shavn, når man ser bort fra 
skolens modtagelsesklasser 
med tosprogede elever. Så 

Festlig indsættelse

der er ingen konkurrence fra 
Døtreskolen, som efter Birgit 
Hansens udsagn modtager 
elever fra Amager.
   For 25 år siden fyldte 
det administrative arbe-
jde ikke så meget. I dag er 
det anderledes, hvorfor de 
københavnske skoler har 
ledere, som alene tager sig 
af det område. For Birgit 
Hansen har det betydet, at 
hun har kunnet tage sig af 
det, der interesserer hende, 
det pædagogiske.
   Der har været øget fokus 
på skole-hjem samarbejdet, 
hvordan har det vist sig på 
Christianshavns Skole?
   ”Vi har nogle forældre, der 
er meget interesserede i, 
hvad der foregår, de stiller 
spørgsmål, som kan gå tæt 

på, så lærerne skal kunne 
svare for sig”

Har Christianshavns Skole 
manifesteret sig kulturelt/
socialt på Christianshavn?
  ”Nej, Vi har tilstræbt 
at være en god skole for 
børnene, også når de kom-
mer op i de store klasser. 
Vi laver nye klasser efter 6. 
klasse, vi laver 3 spritnye 7. 
klasser for at markere, at nu 
sker der noget nyt. Det be-
tyder, at vi faktisk beholder 

tilgang af elever fra andre 
skoler, som kender vores 
koncept.”

Hvilke aftryk mener du at 
have sat på Christianshavns 
Skole?

   ”Jeg mener, jeg har lavet 
en god gedigen skole i samar-
bejde med nogle fortræffelige 
medarbejdere. Jeg har lavet 
en skole, som er rigtig god til 
at inkludere. Og så er vi der 
for de lidt skæve børn, de har 
altid betydet noget for mig. 
Vi har sørget for, at de kunne 
blive der, hvor de bor”

Hvilke aftryk har Christian-
shavn sat på dig?
   ”Christianshavn er også 
et lidt skævt sted, hvor man 
godt kan bo selv om, man er 
lidt anderledes. Jeg har boet 
på Christianshavn i mere 
end 40 år og kender rigtig 
mange mennesker, som det 
er hyggeligt at hilse på”

den 1. december?

skole med nogle gode medar-
bejdere, og jeg er tryg ved at 
den nok skal klare sig, og det 
betyder noget.”

Med et kig i krystalkuglen, 
hvordan ser Christianshav-
ns Skole ud i 2020 elev- og 
personalemæssigt?
   ”Skolen bliver større, vi 
er lige begyndt med 4 spor i 
indskolingen, så Christian-

Birgit Hansen, skoleinspeltør på Christianshavns Skole 
gennem næsten 25 år.

shavns Skole bliver en fuldt 
udbygget 4 spors skole. Og 
det gør ikke noget, for skolen 
er delt op i mindre enheder. 
Vi har små skoler i en stor 
skole.
   Jeg ser ikke det nye i 
folkeskolereformen. Lær-

år arbejdet med at få værk-
stedsundervisningen ind i 

den boglige undervisning.
   Tiderne har ændret sig, de 
faglige krav er blevet højere, 
så vi må bøje hovederne, så 
vi må blive bedre. At have 
linjefagsuddannelse i det, 
man underviser i betyder, 
at man kan lege lidt mere 
med faget, for man ved, hvor 
man skal hen, og det har jeg 
respekt for.”

Søndag 10. November blev 
en ny kirkebogsførende 
præst indsat i Vor Frelsers 
Kirke. Præst Marlene Lind-

Mød os på www.christianshavnslokaludvalg.kk.dk  
og facebook.com/christianshavnslokaludvalg
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Her foretager Provst Leo Kamstrup-Olesen indsættelsen af sognepræst Marlene Lindsten 
som kirkeførende præst i Vor Frelsers Kirke.                                            Foto: Claus Neble

sten overtog pladsen efter 
Peter Birch, som kun nåede 
at have få år på Christian-
shavn. Vi håber at Marlene 
Lindsten vil blive lidt læn-
gere.
Provst Leo Kamstrup-Olesen 
foretog indsættelsen, mens 
mange mennesker på tem-
melig fyldte kirkebænke 
så til. Marlene Lindsten 
gik straks i gang med ar-
bejdet, da denne søndags 
højmesse indeholdt noget så 
livsbekræftende som at døbe 

Efter højmessen var der kaffe 
og småkager til menigheden 

i selve kirkerummet, mens 
menighedsrådet havde invi-
teret gæster til en reception i 
korværelset for at fejre Mar-

lene Lindstens nye placering 
i Vor Frelsers Kirke og på 
Christianshavn.
Ved samtalerne under re-
ceptionen kunne avisens 
inviterede udsendte tydeligt 
konstatere, at alle, både 
menighedsråd og andre 
gæster, var meget glade for 
den nye ansættelse af Mar-
lene Lindsten. Hun har, ud 
over det kirkelige arbejde, 

meget forskelligt hjælpear-
bejde på Christianshavn. Og 
hun har tydeligvis en meget 
fin fokus på den sociale 
side af de kirkelige arbejde, 

hvilket kan være vigtigt 
ved et godt samarbejde med 
bydelens væresteder. 
Christianshavneren ønsker 

Marlene Lindsten tillykke 
og mange gode år i Vor 
Frelsers Kirke og på Chris-
tianshavn.
                       Jane Lytthans

http://www.christianshavnslokaludvalg.kk.dk
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Juleåbent  i det lille Vagthus 
ved Volden

Se billeder og genstande fra Christianshavns fortid.
Salg af kort, bøger,  billeder mv.  med 

Christianshavnermotiver
Salg af gløg mv.

Lørdag,  den 7. december  kl. 13-17

Køb et juletræ – 
og støt spejderne

Foto: Mia Jannsen

- Også i 2013 sælger vi 
juletræer fra vores spe-
jderhytte – Syddyssen 5.
Støt spejdernes aktiv-
iteter - køb dit juletræ fra 
Spejderhytte på Syddys-
sen. 

Christianshavns spejdere, 
Mikkel Vibe Spejdergruppe, 
er ved at planlægge en tur 
til Kenya for de ældste spe-

spejdergruppen har været 
i Kenya for at hjælpe med  
opbygningen af en lokal 
kenyansk spejdergruppe, 
synes de, det er blevet tid 
til at give stafetten videre 
til de ældste spejdere. Under 
devisen ‘Børn hjælper børn – 

og børn lærer af børn’ er det 
derfor planen og håbet, at 
give tropsspejderne chancen 
for at arbejde sammen med 
de kenyanske spejdere i 
Kenya i 2014 eller 2015. Til 
dette formål er der brug for 
økonomisk bistand, og en af 
måderne at tjene penge på, 
er ved at sælge juletræer. 

Lederne har derfor udvalgt 
og fældet de bedste juletræer 
i en Vestsjællandsk skov, og 
spejderne har arbejdet hårdt 
på at lave juletræsfødder, 
hvilket alt samme er klart 
til at blive solgt fra deres 
spejderhytte på Syddyssen 
5, ved Christmas Møllers 
plads. 

Ledere og forældre står klar 
til at sælge juletræerne i 
weekenderne op til, og i de 
sidste dage inden, jul. 

Salgstiderne bliver: 

Søndag 1. december kl.10.00 
til 15.00
Onsdag 4. december kl. 
18.30 til 20.00
Onsdag 11. december kl. 
18.30 til 20.00
Lørdag  14 .  d e cember 
kl.10.00 til 15.00
Søndag  15 .  de cember 
kl.10.00 til 16.00
Onsdag 18. december kl. 
18.30 til 20.00
Lørdag  21 .  d e cember 
kl.10.00 til 16.00
Søndag  22 .  de cember 
kl.10.00 til 16.00
Mandag 23.  December 
kl.10.00 til 13.00

Priserne er overkommelige: 
Ædelgran fra 200 
Juletræsfødder 

Hvis du vil læse mere om 
Kenya-projektet eller om 
vores salg af juletræer, så 
kig forbi spejdernes hjemme-
side på www. mikkelvibe.dk 

Du finder vores hytte - 
Syddyssen 5, ad stien mel-
lem Ravelinen og Christmas 
Møllers Plads.

Magisk Jul På Gallopperiet

Det er os en ære at invitere 
jer til Magisk jul på Gal-
lopperiet. Traditionen tro 
bugner det i vores univers af 
musik, kunst og kunsthånd-
værk. Der er noget til den 
søde tand - noget til øjet og 
øret. Vi har også te ceremoni 
i te salongen, med nys hjem-
hentet te fra årets høst i 
Kina. Tarotlæser, massage 
og arbejdende kunstnere. 
Vi åbner d. 6/12 kl. 14 - 20. 
Derefter er der åbent hver 
dag til og med 20/12, lørd 
og sønd åbent fra kl. 12. Vi 
ligger vis a vis Spiseloppen 
i Loppebygningen. 
HJERTELIG VELKOM-
MEN

Julemarked og Café På Operaen!
Igen i år byder Christiania 
på mange små og store jule-
markeder.
Ud over det store tradi-
tions bundne i Den Grå Hal, 

hyggelige markedssteder at 

Lige fra Kvindesmedien til 
Galloperiet.

Christianias Forsamling-
shus OPERAEN , der ligger 
central lige overfor bageren 
midt i Pusherstreet, byder 
også i år op til Julemarked:

Loppemarked, café med 
glögg og lune retter - Jul-
estue med hygge og klip - 
Spåmandsbod.

Let underholdning eller 
sagte musik.  En lun stue i 
decembers travlhed.

Åben: 
søndag til torsdag fra d. 10. 
til d. 20. december.  Kl. 15 
til ?
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Alfons Åberg, kendt og elsket 
hovedperson fra Gunilla 
Bergströms billedbøger, får 
til jul premiere som biograf-

børn komme op på Chris-
tianshavns Børnebibliotek 
og deltage i en lille quiz om og deltage i en lille quiz om og deltage i en lille quiz om 

-
age i quizzen fra mandag den 

december og er man blandt 
de heldige kan man vinde fri-

udtrækkes blandt de rigtige 

komme og tegne Alfons Åberg 
eller farvelægge en tegning af 
ham og få del i trøstepræmier 

Tænkepauser:  
Kærlighed

Christianshavns Biblioteks 
Filmklub:

-
huus vil hjælpe os et stykke 
ad vejen til at forstå kær-
ligheden i dens forskellige 

lidenskab er ikke kun store 
ord, men måske i virke-

De vigtigste mennesker i 
vores liv er sammen med 
lidenskabelige områder som 
kunst, natur, karriere og 
tro nemlig også bestem-
mende for, hvem vi er som 
mennesker og for de valg, 

handler om de historier, 
vi elsker at læse, om de 
sande oplevelser af troskab 
og venskab og om men-
neskets unikke evne til 
at tilsidesætte sig selv for 

kærligheden kan også han-

store romantik, om seksual-

-
lighed ikke kun er værd at 
drømme om eller længes 

efter – men også værd at 

Hør  og deltag i debatten med 

sal i Hal C Arsenalvej 6,  
Arsenaløen 

-

kan hentes på biblioteket  i 
slutningen af november eller  
fås som  ebog eller lydbog på 

Alfons Åberg quiz og 
tegnekonkurrence 
for børn

Tør du røre ved en øgle?

Kryb og kravl - mød 
en række ualmind-
elige - uimodståeli-
ge og underlige dyr 
på Christianshavns 
Bibliotek. 

-
shavns Bibliotek fornøjelsen 
af, at byde velkommen til 

medbringer en slange, biller, 

er muligt at få lov til at røre 

ved dyrene, samt at høre om, 
hvordan man skal behandle 

man skal tilmelde sig dette 
arrangement på bibliotekets 

Det er gratis at deltage i ar- Christianshavns Bib-
lioteks Filmklub viser ak-
tuelle og klassiske spille-

hver onsdag kl. 19  - fri 
entre. 

Du kan  få et nyhedsbrev, 
hvis du sender din mail til 

hente en folder på biblioteket, 
da vi ikke må reklamere med 
filmtitlerne uden for bib-

4. december 

styrter i grus, da hendes 

tid efter melder farens bror, 
Charlie, sin ankomst hos 
familien efter mange års 

-

landstedet, hvor han hurtigt 

aner uråd, og snart forsvin-
der både husholdersken og 

Filmen er en visuelt over-
dådig psykologisk thriller, og 
den første engelsksprogede 

Chan-wook, instruktøren af 

-

11 december

århundredes russiske overk-
lasse og udforsker den store, 
romantiske kærlighed - fra 
utroskabens lidenskabelige 
passion til båndet mellem 

-
ernes centrum står hoved-
personen Anna, som beg-
ynder at tvivle på sin egen 
lykke samtidig med at hen-
des familie, venner og sam-
fundet de lever i, står over for 
kolossale forandringer, hvis 
omkostninger får vidtræk-
kende konsekvenser for alle 

Filmen er fortalt som en 
-

men udspiller sig på et teater 
med overrumplende visuelle 

manuskriptet, baseret på 
Leo Tolstoys roman Anna

-

18. december 

leverer sit livs præstation 
-

rie om en country-stjernes 
hårde kamp for at forbed-

Blake, en alkoholiseret 
og nedbrudt sanger, som 
forsøger at blive frelst med 

-

opdager den rigtige mand 

Blakes hårde livsstil og vilde 
hjerte koste ham den sidste 
chance for et Comeback?

-

tekster

Pause til januar 

JUL PÅ ISLANDS BRYGGE

FIND OS PÅ ISLANDSBRYGGE.NET ELLER FACEBOOK

KOM I JULESTEMNING 
PÅ BRYGGEN. VI FEJRER 

DECEMBERS KOMMEN MED 
GODE TILBUD I BUTIKKERNE,    

UNDERHOLDNING I GADERNE, 
JULEFEST OG JULEMARKED 

VED KULTURHUSET OG  
MEGET, MEGET MERE!

×´¿²¼ Þ®§¹¹»
Ø¿²¼»´¬¿²¼º±®»²·²¹VENTETØJ

ØKOLOGI

SKATTEJAGT

SPEJDERHYGGE

GADEKOR
KUNSTHÅNDVÆRK

BØRNETØJ

DESIGN

KERAMIK

LEGETØJ

JULETRÆSFEST

JULEMARKED

SKØNHED

GENBRUG

KAFFE

VIN

MAD

D. 30.  NOV.
LØRDAG

KL. 10 - 16
D. 1. DEC.

OG SØNDAG
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Klatrehal på Christianshavn
Vi er så heldige, at vi har 
fået indrettet Nordeuropas 
største klatrehal på Ref-
shaleøen. Den hedder Blocs 
& Walls, hvilket betyder 
Klipper & Vægge. Og det er 
ikke kun pga. snobberi, at 
hallen har fået et engelsk 
navn, men især fordi navnet 
spiller på, at den ligger i 
en af de store gamle B&W 
haller.

   Blocs and Walls er åben 
fra kl. 8 til 22. Den ligger på 
Refshalevej 163 D, tæt ved 
bus 9A og 40s endestation. 
Der er gratis parkering, og 
hallen er nem at nå på cykel 
fra hele Christianshavn.

   Klatrecentret tilbyder 
to former for klatring: 1) 
klippeklatring, bouldering, 
der foregår i lav højde, over 
madrasser, hvor man kla-
trer uden reb, men med 
klatresko på, som man får 
udleveret på stedet, og 2) 
sportsklatring der foregår på 
høje vægge, hvor man skal 
have klatresele på og være 
sikret i reb. Børn skal have 
en særlig sele på, fordi børns 
tyngdepunkt ligger højere 
end voksnes.       

   Centrets trænere un-
derviser i klatreteknik og 
dets instruktører i sikrings-
teknik. Men centret vil gerne 
have, at folk lærer begge 

teknikker. Der 
er udfordringer 
for alle aldre fra 
de treårige og op 
til de firsårige, 
og der er un-
dervisning for 
alle aldersgrup-
per, som er in-
drettet efter del-
tagernes indivi-
duelle niveauer. 
Søndag formid-
dag er særligt 
b e r e g n e t  p å 
f a m i l i e h o l d . 
Men centrets 
fleksible tilbud 
retter sig i høj 
grad mod folks 
individuelle be-
hov. En billet 
til centret giver 
således også ad-
gang til et fit-
ness-center.

   En del store 
børn og unge 
bruger centret 
som et smart og 
hyggeligt sted, 
hvor de hænger 
ud, og hvor de 
skiftevis kla-
trer og snakker. 
Klatring er med 
Blocs and Walls blevet en 
ti lgængelig sportsgren. 
Sportsklatringen giver nok Julius Lund

Udgiv din egen e-bog
Et Christianshavnerfirma 
er  i arbejdet for 
at øge den æstetiske oplev-
else, herunder læsbarhed i 
e-bøger. Det æstetiske frem-
skridt består af en enkel 
typografi, som sikrer luft 
mellem de enkelte rubrik-
ker, som øget læsbarheden 
og i sidste ende læserglæden. 
‘Telling’ hedder program-
met, som desuden sikrer, at 
e-bogen fremtræder ens på 

alle e-bogslæsere, noget som 
længe har været efterspurgt 
i branchen.

 
Jesper Hansen, som står bag 
udviklingen af e-værktøjet, 
udtaler, at det irriterede 
ham, at den klassiske æste-
tiske bogtradition endnu 
ikke havde holdt sit indtog 
i e-bøgernes verden. Jesper 
Telling har en solid erfar-
ing at trække på, og han 

kan bl.a. skrive Bibelen på 
sin referenceliste. I Telling 
overføres tekst direkte ind, 
og dermed er værktøjet let 
at bruge, også for private, 
hvis man går i tanker om 
at udgive en e-bog. Bolden 
er hermed givet videre til 
de Christianshavnere, som 
sidder med en e-bog i maven, 
der blot venter på udgivelse.

VS

nogle det berømte sus af 
adrenalin, men motivet til 
alle slags klatring er først 

og fremmest glæden ved at 
bevæge sig. 
   I den lange kolde årstid, 

som lige er begyndt, er det 
dejligt, at man kan mødes 
og dyrke den slags idræt i 

et kæmpestort rum med et 
behageligt indeklima.

Genopretning

at få malet Vagthuset i november.
-

larkivets julestue den 7. dec. 13 til 17.
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Interview: Andreas Esbensen, leder af Fed-
tekælderen fra 1962 til 1972, tegner et tids-
billede af et tiår, og han kan konkludere, at 
skiftende brugergrupper har været en del af 
Fedtekælderens liv siden  Kælderens begyn-
delse

Ideen til Fedtekælderen opstod, fordi de gamle folkepension-
ister, som boede på Sundholm, Københavns Kommunes for-
sorgshjem og herberg, manglede et sted at være i dagtimerne, 
da Sundholm var lukket for brugerne fra otte om morgenen 

1960 lov til at låne Christians Kirken lokaler, Overgaden 
Oven Vandet 6, som ligeledes er de lokaler, hvor kordegn 
Kofoed i sin tid startede Kofoeds Skole. Fedtekælderen er 
pionerarbejde indenfor varmestuer, og en af de allerførste 
for den målgruppe i København. Kirkens Korshær satte selv 
lokalerne i stand, mod at få lov til at låne lokalerne i 25 år. 
    Fedtekælderen, eller Fedtkælderen, som den 
blev kaldt dengang, var åbent hver dag fra kl. 10 
til kl. 16 undtagen tirsdag. Mændene stod ofte i 
kø for at komme ind om morgenen måske efter en 
lang kold nat. Dagens faste programpunkt var, at 
der kl. 11.30 blev solgt fedtebrød og dertil serveret 
gratis the brygget i en stor mælkejunge. Andreas 
Esbensen fortæller, at oprindeligt kostede et styk 
sigtebrød med fedt 15 øre, som senere steg til 25 øre, 
da hjælpearbejdet i lighed med den resterende del af 
samfundet blev pålagt at opkræve moms. Brugerne 
kunne dertil spise medbragt pålæg fx gammel ost, 
pølseender eller andre restprodukter, de ofte havde 

ingen skal gå sultne fra Fedtekælderen, og havde 
man intet betalingsmiddel, var der to valg: enten 
kunne man få endeskiverne, eller også kunne man 
hjælpe med at vaske op. Den sidstnævnte mulighed 
kom dog meget sjældent i brug. Mellem klokken 
13 til 15 lagde mange af brugerne sig til at sove på 
gulvet eller bænke, og så sørgede personalet for, 
at der var ro i stuen, pointerer Andreas Esbensen. 
Mange lånte toilettet i løbet af deres besøg for at 
få sig vasket og ordnet, så der var ofte en lang kø 
til varmestuens eneste toilet. 
   Brugergruppen bestod primært af ældre mænd 
ofte i 70erne, som udelukkende drak sprit deraf 
navnet ’sprittere’. Sprittere og vagabonder hører 
sammen i en gruppe, fordi mange om sommeren var ude af 
København og vandrede som ’landevejens farende svende’. 
Derfor var Fedtekælderen også lukket fra perioden 1. maj til 
1. oktober. Nogle af mændene var uden bopæl og overnattede 
udenfor hele året. For eksempel på Christianshavns Volde 

fx ved Det Kongelige Teater. 
   Men hvordan kan man overnatte på Volden en vinternat? 
Først og fremmest gælder det om at have en god overfrakke, 
det er også derfor, det var et primært fokus i mange år for 
Kirkens Korshær at uddele gode overfrakker. I lighed med de 

på Christianshavn, tilså han ligeledes spritterne på Volden. 
Ingen socialhjælp

Fedtekælderen for længe siden
Spritterne var ramt af datidens bestemmelse om, at uden 
fast bopæl var det umuligt at modtage nogen form for of-
fentlig støtte. Deraf måtte spritterne tigge sig til dagen og 

var om vinteren med snefald, for så kunne alle få snekort og 
tjene en smule ved at skovle sne, beretter Andreas Esbensen. 
   Hvordan kan man overleve at drikke sprit?  Sprit var 
billigt, smagte rædselsfuldt, men gav den ønskede virkn-
ing. En gang har jeg oplevet at tre brugere døde, og det var 
som følge af de drak karburatorsprit. Sprit var ikke tilladt 

drukket sprit til personalet og få det igen, når man gik. På 
trods af dette hindrede det ikke nogle brugere i at gemme 

jeg troede jeg skulle reparere et toilet, som var gået i stykker,’ 
beretter Andreas Esbensen. Det kendetegner gruppen af 
gamle sprittere, at de nok havde det svært med sig selv, men 
de var tålmodige og gode ved hinanden, hvilket sikrede et 

været velfungerende familiefædre, men måske skilsmisse 
eller andre personlige problemstillinger gjorde, at de havde 
mistet fodfæstet i tilværelsen. De havde det ofte svært på 

Fedtekælderen, som talte en udover Andreas Esbensen at 
hjælpe, så godt de kunne. Nogle af mændene var ramt af, 
at de kom fra mere lukkede miljøer på landet, hvor helt 
andre regler og normer var gældende, end de, som gjaldt i 
modernitetens urbaniserede livsverden. De var reelt faldet 
igennem maskerne. 

Skiftende brugergrupper
Senere blev spritterne fortrængt af hjemløse fra andre nor-

omkring 1965 pga. paskontrollens ophævelse, og grænserne 
hermed blev åbne indenfor Norden. København var også søgt 
af en del svenskere, og nordmænd på grund af den lettere 
adgang til at købe alkohol. Disse nye brugergrupper betød 
også et ændret miljø i Fedtekælderen, og Andreas Esbensen 
uddyber, ’den nye brugergruppe synes, de var mestre og 
herre i huset, og de gamle sprittere fandt sig i alt, de var der 
jo bare. Men de gamle sprittere havde vi jo egentlig startet 
stedet for, men tiden står ikke stille, og vi kan jo ikke som 
mennesker eller inden for Kirkens Korshær sige, at vi kun 
vil hjælpe en gruppe af brugere. 
   Lige før Christianias opståen i 1971 begynder endnu en 
ny brugergruppe at dukke op i Fedtekælderen, det er unge 
narkomaner, og efter 1971 andre, som har svært ved at 
klare sig på Christiania. Men gruppen af narkomanerne 

Andreas Esbensen

fungerede meget dårligt sammen med spritterne, og der 
er eksempler på, at narkomanerne generede spritterne, fx 
blev der tændt ild til en gammel spritters bukseben, mens 

til et andet værested.
   Således har der hele tiden været  bevægelse Fedtekælder-
ens brugergruppe. En overgang kom mange unge i Fedtekæl-
deren, og dette førte til, at der blev indført et adgangskort, 

-
ede Fedtekælderen i en beskæftigelsesindsats for unge med 
’Soyakagen’ på Islands Brygge, hvor unge fra Fedtekælderen 
kunne henvende sig om at komme i beskæftigelse. 

Et pusterum
Fedtekælderen tilbød et pusterum for brugerne, mulighed 
for mad og hvile, hvilket også betød, at Politiet engang blev 
afvist. Andreas har ingen billeder fra tiden i Fedtekælderen, 

for det var også en del af projektet, at Fedtekæl-
deren var et sted, hvor folk uden videre kunne 
komme. ’Politiet kom og spurgte – Hvem har I 
inde i stuen? Det ved jeg ikke, hvem skal I søge 
efter. Jamen, de skulle se, hvem der var derinde. 
Det skal I ikke, I skal ikke se efter nogen. I må 
komme her og sige I mangler fx Peter Sørensen. 
Har I ham, så skal jeg nok gå ind og se efter ham. 
I kommer ikke og kigger i min stue her.’ Politibet-
jentene blev selvfølgeligt sure, men respekterede 
det dog. Det var vigtigt, at brugerne kunne få lov 
til at sidde i trygge og rolige rammer i en ellers 
hårdt prøvet hverdag, hvor det var en kamp at 
skaffe det daglige brød. 
   Denne omskiftelighed i brugergruppen betød 
også, at det ikke altid var muligt at få et sidste 
farvel, for pludselig var en af mændene væk. Her 
var Sofus dog en undtagelse. Sofus ringede ofte 
om natten gerne omkring kl. 3.00 for at bede om 
penge til en bajer. ’Nogle gange skældte jeg ham 
ud, fordi jeg synes, det var for meget, han sådan 
ringede til mig midt om natten. Men den sidste 
gang han ringede, bad han mig om at bede Fader 
Vor sammen med ham, og næste morgen var Sofus 
død. Det var godt, jeg ikke skældte ham ud der,’ 
konkluderer Andreas Esbensen. 

Ærtefest 
To gange om året kogte Andreas’ kone Ida gule ærter med 

’ærtefesten’. Der var plads til 40 gæster i kælderen. – ’Og da 
jeg bad om 40 grisehaler hos slagteren, sagde han, jeg ikke 
var rigtig klog. Det kan godt være, men 40 grisehaler, skal 
jeg have. Og se de gamle mænd spise hver deres grisehale 
og se deres glæde  over det måltid’, det var en fryd,’ husker 
Andreas.
      Fedtekælderen blev så populært et samlingssted, at 
andre forretninger følte, de gik glip af omsætning, fx meldte 
en kaffebar på Christianshavns Torv Andreas Esbensen til 
Politiet, fordi han ikke havde søgt om tilladelse til drive 

-
bensen tilladelse til at drive restaurant. Den store mængde 
af friskbagte sigtebrød blev købt i et ismejeri beliggende tæt 
ved Fedtekælderen.
   Koefods Skole havde samarbejde med Fedtekælderen, 
så hvis en bruger blev smidt ud det ene sted, tog det andet 
sted imod. 

Tog antabus med sin bruger
Andreas Esbensens brugte efter nutidens øjne anderledes 
metoder i sit hjælpearbejde. Fx ville en spritter helst ikke på 
antabus, selvom han havde et alvorligt alkoholmisbrug. Der-
for foreslog Andreas, at de begyndte en antabuskur sammen, 
og Andreas tog hver dag i tre måneder en antabuspille med 
ham, hvorefter brugeren igen faldt tilbage i alkoholmisbrug, 
og så holdt Andreas jo selvfølgelig også op.

tekst og foto: Victoria S

Eiffels Vindue

morsom udstilling i Eiffels Vindue i Wildersgade.

foto: Marie Markus
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Fredningen af Kanalerne 
En lille – men vigtig sejr!. Der er kommet en foreløbig ken-
delse fra Naturklagenævnet efter at lokaludvalget gjorde 
indsigelser mod den af kommunen foreslåede fredning. Vore 
indsigelser blev fremsat på en offentlig høring her i efteråret. 
Og er blevet taget til følge! Det indebærer, at Kommunen 
ikke selvstændigt kan fastlægge (og ændre i) broåbnings-
politiken, men skal søge godkendelse i Fredningsnævnet 
efter høring. Endvidere skal Kommunen udarbejde en di-
positionsplan fsva husbåde, der ligeledes skal godkendes af 
Fredningsnævnet. I den endelige fredning vil være opstillet 
betingelser for placering af husbåde. Så kom vi da lidt videre!

Torvearbejdsgruppen 
har færdiggjort arbejdet (sammen med Center for Bydesign) 
med et nyt projekt for Torvet. Det tegner godt og vil blive 
forelagt til kommentar, både på LU-mødet 27/11 og Chris-
tianshavnermødet 4/12.

Grønlandske Handels Plads 
er på vej. 25/11 deltager LU i et seminar, der skal fastlægge 
rammerne for den kommende arkitektkonkurrence. Jeres 
kommentarer fra efterårets borgermøde vil få en prominent 
plads i dette.

Der er valg til lokaludvalget på Christian-

Det ene valg følger i hælene på det andet. Der er nemlig 
valg til lokaludvalg på Christianshavn, og det er her, du 

være fyldt 18 år og repræsentere en forening, der er aktiv i 
bydelen, eksempelvis en ejer-, kultur- eller idrætsforening, 
skolebestyrelse eller en lokal interesseorganisation. 

Bindeled mellem christianshavnerne og rådhuset 
Christianshavns Lokaludvalg er et af de i alt 12 lokalud-
valg i Københavns Kommune. Lokaludvalget fungerer som 
bindeled mellem Christianshavns borgere og politikerne 
på rådhuset. Der er tid til nyvalg i lokaludvalget og det er 
altså nu, du har mulighed for at være med, gøre en forskel 

-
ludvalgsmedlem får du viden om og indblik i, hvad der rør 
sig i Københavns Kommune og i plansager, der vedrører 
Christianshavn. Lokaludvalget bliver hørt af forvaltningerne 
i kommunen i sager af betydning for bydelen og det  er blandt 
lokaludvalgets fremmeste opgave at sikre, at christianshav-
nerne inddrages i høringen og at den lokale viden og de lokale 
meninger gives videre til embedsmændene  og politikerne 
på Rådhuset. I lokaludvalget samles mange forskellige folk 
med forskellige interesser, viden og erfaringsgrundlag. Det, 
der er fælles for alle, er interessen for Christianshavn og 
bydelens udvikling.  

måder alt efter din interesse, tid og lyst.
   Den sidste onsdag i hver måned holder lokaludvalget 
møde. Det er her lokaludvalget samles og drøfter sager 
fra Københavns Kommune, der har betydning for bydelen. 
Som medlem får du kendskab til og indblik i kommunens 

år har der f.eks. været fokus på broerne og Inderhavnen og 
kanalerne, byggeriet på Krøyers Plads, institutionsbyggeriet 

man får indblik i, hvordan Christianshavn kommer til at 
se ud i fremtiden: Hvad skal der eksempelvis ske med Pa-
pirøen (Christiansholm), Den Grønlandske Handels Plads 
og Refshaleøen? 

arbejdsgruppe. Arbejdsgrupperne behandler emner indenfor 

og igangsætter og driver lokale projekter og aktiviteter. 
Eksempelvis er arbejdsgruppen for Christianshavn Torv i 

Livets Gang i Lokaludvalget – november 2013

Skolerenovering
Er ligeledes på vej. LU lægger op til en dialog om, hvordan 
de mange penge bruges bedst muligt, så der skabes en 
fremtidssikret løsning.

Idékonkurrencen om Havnen
Fra sensommeren gav mange spændende projekter. Men det 
er ikke meningen, at de skal forblive projekter. LU har derfor 
bedt om møder med By og Havn, Realdania og  Lokale- og An-
lægsfonden for at drøfte, hvorledes projekterne bedst bliver 
til virkelighed. Dette gør vi i samarbejde med Indre By LU.

Papirøen/Christiansholm
Er et spændende udviklingsområde – dels pga de  midler-
tidige aktiviteter, der nu er i gang og dels med henblik på 
de muligheder, øen rummer på sigt. I LU har vi dels rettet 

den midlertidige anvendelse (den overbelastede Prinsesse-
gade!), dels styrket arbejdsgruppens kommissorium med 
henblik på at få gang i den langsigtede projektering. 
    Der er forudset en del borgerinddragelse i denne forbindel-
se, så det kommer I til at høre meget mere om.

Broerne –
Inderhavnsbroen og de ”små” broer henligger stadig i ret 
ufærdig stand. LU har bedt om sagsindsigt for at kunne følge 
med i, hvad der egl. sker/er sket. Herved vil vi forhåbentligt 
også få lettere ved at kunne mediere løsninger, som loka-
lsamfundet kan være tjent med.

Christianshavn

sig på et andet politisk niveau end et lille LU) – men det er 
op ad bakke! Vi håber dog at få noget op at stå. I mellemtiden 
har vi holdt nogle møder i arbejdsgruppen for det sydlige 
Christianshavn. Det er positivt, idet det viser sig – heldigvis 
– at muligheden for at skabe gode og fælles løsninger rykker 
nærmere, når man sætter sig helt udramatisk omkring et 
bord og lytter til hinanden.
   Vores møderække med Task Force Pusher Street fortsæt-
ter også. Lokalsamfundet får her god og fyldig orientering 
og tilgift en kærkommen mulighed for at påpege forløb, der 
kunne have været mere hensigtsmæssige. Og endnu bedre: 
der bliver lyttet og rettet til så vi alle får bedre løsninger 
på et stort problem.

Kommunalvalget er nu overstået –
I skrivende stund vides endnu ikke hvordan borgmester-
posterne bliver fordelt, Men nu skal vi til at vælge nyt 
Lokaludvalg. På Christianshavnermødet 4. december vil der 
blive redegjort for hvordan – samtidig med vi vil have en 

på egne forhold – også set i lyset af den nyeste rapport fra 
Indenrigsministeriet om emnet.
Og glem så ikke vores allerede traditionsrige Nytårskur 
8. Januar. I år holdes den i vor nye Hal C. Vi glæder os til 
at se jer.

poul

gang med et anlægsprojekt for Torvet sammen med kom-
munen.  Christianshavns Lokaludvalg har også nedsat 
mange følgegrupper, der følger anlægsprojekter til dørs. 
Eksempelvis har lokaludvalget været bindeled mellem kom-
munen og borgerne i udførelsen af den nye multihal, Hal C, 
der ligger på Arsenaløen. 
   Hvis du har lyst til at planlægge større eller mindre ar-
rangementer og events, er det også muligt. Hvert år afholder 
lokaludvalget en Christianshavnerdag for alle christianshav-
nere, med en mangfoldighed af kultur- og idrætsaktiviteter. I 
år blev Hal C indviet på Christianshavnerdagen foran 1.000 
fremmødte. Der er også to vintertraditioner, som du kan 
være med til at arrangere: En juletræstænding på Chris-
tianshavns Torv, der i år afholdes søndag den 1. december, 

den 8. januar 2014
.
En god borgerdialog
Lokaludvalget står bag en masse forskellige aktiviteter, 
der gør det muligt for borgere at mødes på kryds og tværs, 
styrker netværket og det lokale demokrati på Christian-
shavn. Cirka en gang om måneden holder lokaludvalget 
et Christianshavnermøde for at skabe dialog og debat med 
christianshavnerne. Der er altid et aktuelt tema om byens 
udvikling, som Lokaludvalget vælger. Til møderne giver 
borgerne deres input og kommentarer, enten i workshop-
grupper eller i plenum. Temaerne har for eksempel været 
potentialer og aktiviteter på Refshaleøen, fremtiden for Den 
Grønlandske Handels Plads, havne- og kanalrundfart efter-
fulgt af debat om fremtiden for havnen og kanalerne, Den 

Faktaboks:

Frister og formelle krav 
Selve opstillingsmødet afholdes torsdag den 6. marts 
2014 kl. 19-22 i Hal C. Der er frist for tilmelding til at 
stille op i lokaludvalget d. 27. januar 2014. For at blive 
godkendt som forening, der kan opstille et medlem 
til lokaludvalget kræves, at foreningen har mindst to 
medlemmer, at foreningen har et sæt vedtægter og at 
der eksisterer et referat fra sidste ordinære general-
forsamling, bestyrelsesmøde el. lign. Foreningen, du 
stiller op for, skal være stiftet senest den 19. november 
2013.
   Som repræsentant for din forening, brugerbestyrelse, 
interesseorganisation mv. kan du også deltage i afstem-
ningen om, hvem der skal sidde i lokaludvalget, selv om 
du ikke stiller op. 

-Stil op til lokaludvalget på Christianshavn
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